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Protokół Nr V/15 
sesji Rady Miejskiej Dzierżoniowa VII kadencji 

z dnia 23 lutego 2015 r. 
 

Sesja odbyła się w Sali Rycerskiej Ratusza, Dzierżoniów, Rynek 1, 
od godz. 9.00  do godz. 10.00 

 
1. Otwarcie sesji. 
Wiceprzewodniczący Rady- Andrzej Darakiewicz otworzył 5 sesję Rady Miejskiej Dzierżoniowa VII 
kadencji, która została zwołana na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy o samorządzie gminnym. 
Przywitał radnych, Burmistrza oraz wszystkich przybyłych na tę sesję. 
 
W sesji uczestniczyli: 

 radni, według listy obecności – załącznik nr 1  (nieobecny w czasie sesji radny Mieczysław 
Sojka); 

 z urzędu: Dariusz Kucharski – Burmistrz Dzierżoniowa, Albert Blacharz – Zastępca Burmistrza, 
Anna Grochowina – Sekretarz Miasta, Marzenna Lasota – Darowska – naczelnik Wydziału 
Infrastruktury Społecznej, Zygmunt Kuc- kierownik Wydziału Inżynierii Miejskiej, Krzysztof 
Nawrot - zastępca kierownika Wydziału Inżynierii Miejskiej, Krzysztof Rychel, Jacek Jabrzyk – 
naczelnik Wydziału Geodezji, Architektury i Gospodarki Nieruchomościami, Mariola Kałużna – 
radca prawny, Agnieszka Janas – kierownik Kancelarii Rady Miejskiej, Rafał Pilśniak – rzecznik 
prasowy; 

 parlamentarzyści, samorząd terytorialny: Monika Wielichowska - posłanka RP, Stanisław 
Jurcewicz - Senator RP,  

 przedstawiciele mediów. 
Lista zaproszonych gości stanowi  załącznik nr 2. 
Lista mówców stanowi załącznik nr 3. 

2. Przedstawienie porządku obrad. 
Radni w materiałach na sesję  13 lutego br. otrzymali porządek obrad na swoje półki- załącznik nr 
4 wraz z materiałami.  

Uwag do porządku nie zgłoszono. Porządek obrad został zamieszczony w Biuletynie 
Informacji Publicznej oraz wywieszony na tablicach ogłoszeń przy ul. Krasickiego i ul. Świdnickiej. 

 
3. Przyjęcie protokołu z 4  sesji Rady Miejskiej Dzierżoniowa (26.01.2014 r.). 
 

W związku z tym, że uwag do protokołu nie zgłoszono przewodniczący obrad stwierdził, że 
protokół poprzedniej sesji uznaje się za przyjęty.  

 
O głos poprosił senator RP Stanisław Jurcewicz, który odczytał pismo Ministerstwo Rolnictwa i 
Rozwoju Wsi  dot. ochrony gruntów rolnych, które stanowi - załącznik nr 5. 
Przewodniczący obrad po wystąpieniu senatora poprosił w tym miejscu wszystkich o powstanie, 
aby uczcić chwilą ciszy zmarłego 12 lutego br. Profesora Jerzego Regulskiego. 
Następnie Wiceprzewodniczący rady Jarosław Rudnicki przypomniał sylwetkę profesora: 

„12 lutego w wieku lat 90, zmarł profesor Jerzy Regulski, współtwórca reformy samorządowej. 
Profesor był inicjatorem i organizatorem badań nad odbudową samorządu terytorialnego w 
latach 1981-88. Był współprzewodniczącym zespołu ds. samorządu terytorialnego podczas 
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rozmów Okrągłego Stołu, senatorem w latach 1989-91 r. W latach 1989-91 pełnił funkcję 
pełnomocnika rządu ds. reformy samorządu terytorialnego. 
Profesor był inicjatorem i organizatorem badań nad odbudową samorządu terytorialnego w 
latach 1981-88 r.  
Był członkiem Konwersatorium Doświadczenie i Przyszłość (1978-82 r. oraz od 2007 r.) oraz 
Komitetu Obywatelskiego przy Lechu Wałęsie (1988-90 r.). Był współprzewodniczącym zespołu 
ds. samorządu terytorialnego podczas rozmów Okrągłego Stołu, senatorem w latach 1989-91 r. 
W latach 1989-91 był pełnomocnikiem rządu ds. reformy samorządu terytorialnego. Pełnił 
funkcję ambasadora, stałego przedstawiciela RP przy Radzie Europy w latach 1992-1997 r. 
"Na przełomie lat 80. i 90. trzeba było dokonać zmian, których nikt nie chciał, nie rozumiał. Nikt 
nie bardzo wiedział, czym jest samorząd, po co on jest. Najlepszy dowód, że słowa uznania za 
reformę dotarły do mnie po 10 latach. Dłużej trwało, zanim ludzie przekonali się, że była to 
istotna zmiana" - mówił prof. Regulski w jednym z ostatnich wywiadów dla PAP. 
W latach 1998-1999 był przewodniczącym Rady ds. Reform Ustrojowych Państwa, następnie 
członkiem  Narodowej Rady Integracji Europejskiej. 
Profesor Wyższych Szkół Administracji Publicznej w Białymstoku i Szczecinie, był 
współzałożycielem i prezesem Rady Fundatorów Fundacji Rozwoju Demokracji Lokalnej (od 1989 
r.). Więzień polityczny w latach 1945-46. 
Absolwent Wydziału Inżynierii Politechniki Warszawskiej (1947 r.), stopień doktora i doktora 
habilitowanego uzyskał na Wydziale Architektury PW (1963 r. i 1969 r.). Profesor nadzwyczajny 
nauk technicznych (1974 r.) i profesor zwyczajny nauk ekonomicznych (1983 r. ). W latach 1948-
58 był m.in. Naczelnym Inżynierem budowy Osiedla Młynów w Warszawie, od 1958 do 1974 r. 
pracował w Komitecie, a następnie Instytucie Urbanistyki i Architektury (ostatnio z-ca dyrektora 
ds. naukowych), w latach 1975-89 r. był profesorem Uniwersytetu Łódzkiego, a w latach 1981-92 
Polskiej Akademii Nauk. 
Jerzy Regulski był ekspertem Banku Światowego i innych organizacji międzynarodowych. 
Uczestniczył w pracach nad reformami samorządowymi w wielu krajach Europy Południowej, 
Wschodniej i Azji Centralnej. 
Autor wielu publikacji. 
Doktor honoris causa Uniwersytetu Łódzkiego i Uniwersytetu Roskilde (Dania). Był też 
odznaczony Krzyżem Wielkim Orderu Odrodzenia Polski. Od 2012 roku kawaler Orderu Orła 
Białego. Obywatel honorowy miast Jelenia Góra i Podkowa Leśnia oraz gminy Marklowice, 
wyróżniony wieloma nagrodami krajowymi i zagranicznymi. 
W ostatnich latach Jerzy Regulski był doradcą społecznym prezydenta Bronisława 
Komorowskiego.” 
 
4. Rozpatrzenie projektów uchwał Rady Miejskiej: 

1) projekt nr 23 – w sprawie przyjęcia Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Miejskiej Dzierżoniów na rok 
2015, - załącznik nr 6.  

Dariusz Kucharski burmistrz Dzierżoniowa przedstawił uzasadnienie do projektu nr 23, które 
stanowi  – załącznik nr 7.  

Z uzasadnienia wynika, że zgodnie z art. 11a ustawy o ochronie zwierząt Rada Miejska 
Dzierżoniowa ma obowiązek corocznego przyjmowania programu opieki nad zwierzętami 
bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt. Program obejmuje: 

1) zapewnienie bezdomnym zwierzętom miejsca w schronisku dla zwierząt; 
2) opiekę nad wolno żyjącymi kotami, w tym ich dokarmianie; 
3) odławianie bezdomnych zwierząt; 
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4) obligatoryjną sterylizację albo kastrację zwierząt w schroniskach dla zwierząt; 
5) poszukiwanie właścicieli dla bezdomnych zwierząt; 
6) usypianie ślepych miotów; 
7) wskazanie gospodarstwa rolnego w celu zapewnienia miejsca dla zwierząt gospodarskich; 
8) zapewnienie całodobowej opieki weterynaryjnej w przypadkach zdarzeń drogowych z 
udziałem zwierząt. 

Zgodnie z art. 11a ust. 3 ustawy o ochronie zwierząt dodatkowo Program może obejmować plan 
znakowania zwierząt w gminie. Zgodnie z zapisami Programu miejscem przetrzymywania 
odłowionych z terenu Dzierżoniowa zwierząt bezdomnych jest schronisko dla zwierząt przy ul. 
Brzegowej 151 w Dzierżoniowie. Schronisko jest pod stałym nadzorem Powiatowego Lekarza 
Weterynarii. Zwierzęta trafiające do schroniska mają stałą opiekę weterynaryjną. Gmina Miejska 
Dzierżoniów podpisała stosowną umowę ze Stowarzyszeniem Przyjaciół Zwierząt AZYL w zakresie 
zapewnienia opieki bezdomnym zwierzętom na terenie Gminy Miejskiej Dzierżoniów, w tym 
prowadzenie schroniska dla zwierząt przy ul. Brzegowej 151 w Dzierżoniowie. Zgodnie z przyjętą 
procedurą psy bezdomne kierowane są do schroniska na zlecenie Straży Miejskiej w 
Dzierżoniowie. Przed skierowaniem psa do schroniska Straż Miejska prowadzi czynności związane 
z poszukiwaniem właściciela psa. W przypadku braku możliwości ustalenia właściciela pies jest 
kierowany do schroniska. W celu ograniczenia populacji kotów wolnożyjących Program 
przewiduje prowadzenie sterylizacji i kastracji kotów wolnożyjących. Działania te są prowadzone 
wspólnie z mieszkańcami, którzy opiekują się kotami wolnożyjącymi. Koty po przeprowadzeniu 
zabiegu sterylizacji lub kastracji wypuszczane są do środowiska, w którym dotychczas przebywały 
lub adoptowane są przez mieszkańców. Doświadczenie wskazuje, że po wykonaniu zabiegu 
sterylizacji koty wolnożyjące są mniej uciążliwe dla mieszkańców i często znajdują nowych 
opiekunów. 
W przypadku kotów wolnożyjących, których stan zdrowia wymaga zabiegów weterynaryjnych, 
opieka weterynaryjna będzie udzielana przez lekarzy weterynarii prowadzących działalność 
gospodarczą i na czas leczenia koty będą przebywały w schronisku dla zwierząt. Sprawy związane 
ze zwierzętami bezdomnymi oraz dzikimi prowadzone są przez Straż Miejską w Dzierżoniowie 
oraz pracowników Urzędu Miasta w Dzierżoniowie. W przypadku zagrożeń dla zdrowia i życia 
zwierząt bezdomnych zabiegi weterynaryjne są zlecane lekarzom weterynarii prowadzącym 
lecznice dla zwierząt. 
Zgodnie z art. 11a ust. 7 w/w ustawy projekt Programu został przekazany do zaopiniowania 
Powiatowemu Lekarzowi Weterynarii, organizacjom społecznym, których statutowym celem 
działania jest ochrona zwierząt, działającym na obszarze gminy tj. Stowarzyszenie Przyjaciół 
Zwierząt AZYL z siedzibą przy ul. Brzegowej 151 w Dzierżoniowie, Towarzystwo Opieki nad 
Zwierzętami w Strzelinie Powiat Dzierżoniowski z siedzibą przy ul. Pocztowej 1 w Dzierżoniowie. 
Na terenie Gminy Miejskiej Dzierżoniów nie występują obwody łowieckie, dlatego też nie było 
potrzeby uzyskania opinii od dzierżawców lub zarządców obwodów łowieckich. Pisma z prośbą o 
opinię zostały wysłane 13.01.2015r. 
Wszystkie w/w podmioty w ustawowym terminie wydały przedmiotowe opinie. Powiatowy 
Lekarz Weterynarii oraz Stowarzyszenie Przyjaciół Zwierząt AZYL pozytywnie (bez uwag) 
zaopiniowały projekt Programu. Towarzystwo Opieki nad Zwierzętami pozytywnie zaopiniowało 
projekt Programu. W opinii Towarzystwo wskazało na „nieodpowiednią treść § 5 pkt 2”. W 
przepisie tym wskazano, że zwierzęta gospodarskie, które wymagają czasowego 
przetrzymywania, będą kierowane do gospodarstwa rolnego na zlecenie Straży Miejskiej 
Dzierżoniowa. Wskazanie Straży Miejskiej jako odpowiedzialnej jednostki w zakresie 
podejmowania decyzji o skierowaniu zwierzęcia gospodarczego do wytypowanego gospodarstwa 
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nie jest sprzeczne z zapisami ustawy o ochronie zwierząt. Skierowanie zwierzęcia gospodarczego 
do gospodarstwa nie jest wypełnieniem przepisu art. 7 ust.1 ustawy o ochronie zwierząt 
tj. „Zwierzę traktowane w sposób określony w art. 6 ust. 2 może być czasowo odebrane 
właścicielowi lub opiekunowi na podstawie decyzji wójta (burmistrza, prezydenta miasta) 
właściwego ze względu na miejsce pobytu zwierzęcia i przekazane: 
1) schronisku dla zwierząt, jeżeli jest to zwierzę domowe lub laboratoryjne, lub 
2) gospodarstwu rolnemu wskazanemu przez wójta (burmistrza, prezydenta miasta), jeżeli jest to 
zwierzę gospodarskie, lub 
3) ogrodowi zoologicznemu lub schronisku dla zwierząt, jeżeli jest to zwierzę wykorzystywane do 
celów rozrywkowych, widowiskowych, filmowych, sportowych lub utrzymywane w ogrodach 
zoologicznych. 
W tym przypadku decyzja w sprawie czasowego odebrania zwierzęcia jest decyzją 
administracyjną wydawaną przez burmistrza, ale może być tylko wydana w przypadku znęcania 
się nad zwierzętami. 
Natomiast wskazane w Programie gospodarstwo rolne i wskazanie podmiotu odpowiedzialnego 
za skierowanie zwierzęcia gospodarczego do gospodarstwa nie jest wytyczną do podejmowania 
decyzji administracyjnej i zapis tego punktu Programu będzie wykorzystywany w przypadkach 
innych niż znęcanie się nad zwierzętami np. w przypadku zabłąkania się zwierzęcia 
gospodarczego i konieczności zaopiekowania się nim do czasu odnalezienia właściciela. W 
przypadku znęcania się nad zwierzętami postępowanie w sprawie czasowego odebrania 
zwierzęcia będzie prowadzone na podstawie art. 7 ustawy o ochronie zwierząt a nie na 
podstawie Programu będącego przedmiotem uchwały Rady Miejskiej Dzierżoniowa. 
Zakres Programu oraz zaplanowane działania są kontynuacją działań realizowanych w latach 
poprzednich. 
W 2014r. w ramach działań zaplanowanych w Programie zrealizowano poniższe zadania. 
1. Gmina Miejska Dzierżoniów posiadała umowę ze Stowarzyszeniem Przyjaciół Zwierząt AZYL w 
Dzierżoniowie w zakresie odławiania i utrzymania psów w schronisku dla zwierząt przy ul. 
Brzegowej 151 w Dzierżoniowie. W 2014r. do schroniska z terenu Dzierżoniowa trafiło łącznie 61 
psów (łączna ilość psów przyjętych do schroniska wyniosła 303 psy). Psy przebywające w 
schronisku posiadały pełną opiekę weterynaryjną. Warunki przetrzymywania zwierząt w 
schronisku należy uznać jako bardzo dobre. Kontrole przeprowadzane przez inspekcje 
weterynaryjną nie wykazały nieprawidłowości. 
2. Stowarzyszenie w ramach prowadzonej działalności prowadziło działania adopcyjne, których 
celem było znalezienie nowego domu dla psów przebywających w schronisku. Przy prowadzaniu 
adopcji Stowarzyszenie szczególną uwagę zwracało na działania mające na celu świadome i 
odpowiedzialne nabywania zwierząt. Stowarzyszenie w mediach lokalnych oraz na własnej 
stronie internetowej zachęca do adopcji zwierząt ze schroniska. Na stronie Urzędu Miasta w 
Dzierżoniowie zamieszczony jest link do strony schroniska dla zwierząt. W 2014r.Stowarzyszenie 
przeprowadziło adopcję 287 psów. 
3. Straż Miejska prowadziła kontrole targowiska miejskiego w zakresie zakazu wprowadzania do 
obrotu psów i kotów poza miejscami ich chowu i hodowli. W 2014r. nie było prowadzonych w tej 
sprawie postępowań. 
4. Kontynuowany był program elektronicznej identyfikacji psów. Właściciele psów mają 
możliwość bezpłatnego oznakowania psa, poprzez wszczepienie pod skórę mikrotranspondera z 
indywidualnym numerem. Program realizowany jest od 2002 r. i łącznie zostało oznakowanych 
1661 psów. Ewidencja właścicieli psów prowadzona jest w Urzędzie Miasta w Dzierżoniowie. 
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5. Na zlecenie Urzędu Miasta w Dzierżoniowie udzielana jest pomoc weterynaryjna zwierzętom 
bezdomnym oraz dzikim, których stan zdrowia bezpośrednio zagraża życiu zwierząt. W 2014r. 
wystąpiło 6 zdarzeń z udziałem w/w zwierząt. 
6. Kontynuowany jest program sterylizacji kotów wolnożyjących. W ramach współpracy z 
mieszkańcami opiekującymi się kotami wolnożyjącymi (tereny ogrodów działkowych, 
pomieszczenia piwniczne budynków mieszkalnych, pomieszczenia gospodarcze) realizowany jest 
cel związany z ograniczeniem populacji kotów wolnożyjących poprzez ich sterylizację. W 2014r. 
łącznie zabiegom tym poddano 115 kotów. Istotnym elementem tych działań jest pomoc 
mieszkańców, którzy opiekują się kotami wolnożyjącymi. Mając na uwadze duże zaangażowanie 
mieszkańców można stwierdzić, że działania te są pozytywnie odbierane przez mieszkańców. 
7. W 2014r. została nawiązana współpraca z Towarzystwem Opieki nad Zwierzętami w zakresie 
dokarmiania kotów wolnożyjących. Zakupiona przez Urząd Miasta w Dzierżoniowie karma była 
dystrybuowana poprzez członków Towarzystwa Opieki nad Zwierzętami wśród osób 
dokarmiających koty wolnożyjące. 
8. W 2014r. nie wystąpiły zdarzenia ze zwierzętami gospodarczymi, w wyniku których 
koniecznym byłoby skierowanie zwierząt do gospodarstwa rolnego wskazanego w Programie. 
Na zadania zapisane w Programie w 2015r. zaplanowano w budżecie miasta kwotę 125.000,00zł. 
w tym 96.000,00 zł na umowę ze Stowarzyszeniem Przyjaciół Zwierząt AZYL na utrzymanie 
schroniska dla zwierząt przy ul. Brzegowej w Dzierżoniowie. Umowa zawarta jest na okres od 
1.01.2015 do 31.12.2017r. 
Na zakończenie swojego wystąpienia burmistrz Dariusz Kucharski zachęcił radnych do 
odwiedzenia Schroniska. 
Prowadzący obrady Andrzej Darakiewicz otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
Opnie komisji stałych: 

 W imieniu komisji Budżetu i Finansów przewodniczący Bolesław Wilkos – opinia pozytywna  

 W imieniu komisji Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego przewodniczący Ireneusz 
Żygadło – opinia pozytywna 

Stanowisk klubów radnych nie zgłoszono. 
Nikt z radnych nie zapisał się ani nie zgłosił do zabrania głosu. 
Prowadzący obrady Andrzej Darakiewicz zamknął dyskusję i poddał pod głosowanie projekt 
uchwały. Rada Miejska Dzierżoniowa w obecności 21 radnych większością 21 głosów - Za, przy 
braku głosów przeciwnych oraz braku głosów wstrzymujących podjęła uchwałę            Nr 
V/22/15, która stanowi  załącznik nr 8. 
 

2) projekt nr 24 –  w sprawie zatwierdzenia Programu Współpracy z miastami Partnerskimi 
na 2015 rok – załącznik nr 9. 

Uzasadnienie, które stanowi załącznik nr 10 przedstawił Andrzej Bolisęga zastępca burmistrza. 
Celem uchwały jest ustalenie programu współpracy Gminy Miejskiej Dzierżoniów z miastami 
partnerskimi (Serock, Kluczbork, Bischofsheim, Lanškroun). Współpraca miast obejmuje takie 
obszary jak gospodarka, kultura, sport i turystyka. Jest ona realizowana głównie poprzez 
rozwijanie i utrzymywanie kontaktów mieszkańców za pośrednictwem członków towarzystw 
miast partnerskich, wymianę kadr pedagogicznych, dzieci i młodzieży szkół podstawowych i 
gimnazjów dzierżoniowskich, współpracę organizacji pozarządowych oraz wymianę doświadczeń 
i dobrych praktyk samorządów. 
Współpraca Dzierżoniowa z miastami partnerskimi umożliwia również pozyskiwanie środków 
zewnętrznych m.in. na realizację wspólnych programów oświatowych. Przyjmowany każdego 
roku Program Współpracy z Miastami Partnerskimi określa zaplanowane na dany rok wspólne 
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przedsięwzięcia, spotkania przedstawicieli miast, organizację i uczestnictwo w imprezach o 
charakterze kulturalnym, sportowym i turystycznym. 
Program współpracy z miastami partnerskimi jest przyjmowany co roku przez Radę Miejską 
Dzierżoniowa. Środki finansowe na współpracę z miastami partnerskimi w kraju i za granicą, w 
tym na współpracę placówek oświatowych, zaplanowano w budżecie miasta na 2015 rok w dziale 
750, rozdziale 75075.  
Andrzej Bolisęga stwierdził, że w tym roku będzie przeprowadzana analiza wydatków na cel 
realizacji programu, a wnioski zostaną przedstawione radzie. 
 
Prowadzący obrady Andrzej Darakiewicz otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
Opnie komisji stałych: 

 W imieniu komisji Budżetu i Finansów przewodniczący Bolesław Wilkos – opinia pozytywna  

 W imieniu komisji Edukacji i Spraw Społecznych przewodnicząca Dorota Pieszczuch – opinia 
pozytywna 

Stanowisk klubów radnych nie zgłoszono. 
Nikt z radnych nie zapisał się ani nie zgłosił do zabrania głosu. 
Prowadzący obrady Andrzej Darakiewicz zamknął dyskusję i poddał pod głosowanie projekt 
uchwały. Rada Miejska Dzierżoniowa w obecności 21 radnych większością 21 głosów- Za, przy 
braku głosów przeciwnych oraz braku głosów wstrzymujących podjęła uchwałę            Nr 
V/23/15, która stanowi  załącznik nr 11. 
 

3) projekt nr 25 – w sprawie wyznaczenia przedstawicieli Rady Miejskiej Dzierżoniowa do 
Dzierżoniowskiej Rady Seniorów – załącznik nr 12. 

Przewodniczący rady Mirosław Piorun, przedstawiając uzasadnienie, które stanowi – załącznik nr 
13, stwierdził, że 30 czerwca 2014 r. Rada Miejska Dzierżoniowa podjęła uchwałę Nr LI/332/14 w 
sprawie powołania Dzierżoniowskiej Rady Seniorów i nadania jej statutu (Dz. Urz. Woj. Doln. z 
2014 r. poz. 3164). Rada Seniorów powoływana jest na czas nieokreślony, jej skład osobowy 
powołuje w formie zarządzenia Burmistrz Dzierżoniowa. Rada Miejska Dzierżoniowa VI kadencji 
25 sierpnia 2014 r. uchwałą Nr LII/346/14 wyznaczyła do Dzierżoniowskiej Rady Seniorów radne: 
Wandę Kunecką i Jadwigę Więckowską. W związku z tym, że 16 listopada 2014 r. odbyły się 
wybory samorządowe i obecnie funkcjonuje nowa Rada, zasadne jest wyznaczenie nowych 
przedstawicieli Rady Miejskiej Dzierżoniowa. 
Zgodnie z § 5 uchwały nr LI/332/14 w sprawie powołania Dzierżoniowskiej Rady Seniorów 
i nadania jej statutu : 
„1. W skład Rady Seniorów wchodzą osoby wskazane przez organizacje pozarządowe 
działające na rzecz starszych mieszkańców Dzierżoniowa. 
2. Organizacja pozarządowa może zgłosić tylko jednego kandydata. 
3. W skład Rady Seniorów wchodzi również dwóch przedstawicieli Rady Miejskiej oraz 
czterech przedstawicieli Burmistrza Dzierżoniowa w tym po jednym z Dziennego Domu Pomocy 
Społecznej oraz Środowiskowego Domu Samopomocy.„ 
Wyznaczenie przedstawicieli Rady Miejskiej w formie uchwały oraz wskazanie pozostałych 
przedstawicieli przez ww. podmioty będzie podstawą do powołania zarządzeniem Burmistrza 
Dzierżoniowskiej Rady Seniorów i rozpoczęcia przez nią pracy. Wprowadzenie w życie uchwały 
nie powoduje skutków finansowych dla budżetu Dzierżoniowa. 
 
Przewodniczący obrad Andrzej Darakiewicz poprosił o zgłaszanie kandydatów do 
Dzierżoniowskiej Rady Seniorów.  
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W imieniu klubu radnych OBS wiceprzewodnicząca klubu Iwona Matyja zgłosiła radną Wandę 
Kunecką, która wyraziła na to zgodę. 

W imieniu klubu radnych Nowoczesny Dzierżoniów Ireneusz Żygdało zgłosił radnego Andrzeja 
Darakiewicza, który także wyraził na to zgodę. 

Więcej kandydatów nie zgłoszono, ale dla formalności przewodniczący obrad złożył  wniosek o 
zamknięcie listy kandydatów i poddał go pod głosowanie:  
Za -  21      przeciw -  0 wstrz. – 0 
Wniosek został przyjęty. Lista kandydatów została zamknięta. 
Następnie przystąpiono do głosowania poszczególnych kandydatów. 

1) Kto z Państwa jest za kandydaturą Wandy Kuneckiej 
Za - 21 

2) Kto z Państwa jest za kandydaturą Andrzej Darakiewicz 
Za - 21 

W następnej kolejności przewodniczący obrad poddał pod głosowanie cały projekt uchwały nr 
25: 

Za - 21  przeciw - 0  wstrz. - 0 
Uchwała została podjęta. Uchwała Nr V/24/15 stanowi – załącznik nr 14. 
 

4) projekt nr 26 – w sprawie diet radnych Rady Miejskiej Dzierżoniowa – załącznik nr 15. 
Uzasadnienie, które stanowi – załącznik nr 16, przedstawił Bolesław Stokłosa przewodniczący 
klubu radnych OBS, jako jeden z wnioskodawców. Z uzasadnienia wynika, że celem niniejszej 
uchwały jest zmiana zapisów dotyczących wysokości diet radnych. Poza tym istotnym celem 
podjęcia tej uchwały jest również uregulowanie kwestii dotyczących usprawiedliwień 
nieobecności radnych na sesjach i posiedzeniach komisji rady. 
Zgodnie z art. 25 ust. 4 ustawy o samorządzie gminnym radnemu przysługują diety oraz zwrot 
kosztów podróży służbowych. Przepis ten ma bezpośredni związek z faktem, że sesje rady i 
posiedzenia komisji odbywają się przeważnie w czasie, gdy radni świadczą pracę na rzecz swoich 
pracodawców albo gdy prowadzą inną działalność zarobkową. Dietę zatem należy rozumieć jako 
swoiste świadczenie pieniężne przysługujące radnemu, które jest rekompensatą za utracone 
zarobki. Obecnie obowiązywała uchwała Nr XLIX/305/09 Rady Miejskiej Dzierżoniowa z dnia 29 
października 2009 r. w sprawie diet radnych Rady miejskiej Dzierżoniowa. Wysokość diet 
przysługujących radnym nie może przekroczyć w ciągu miesiąca łącznie półtorakrotności kwoty 
bazowej określonej w ustawie budżetowej dla osób zajmujących kierownicze stanowiska 
państwowe na podstawie przepisów ustawy o kształtowaniu wynagrodzeń w państwowej sferze 
budżetowej oraz o zmianie niektórych ustaw z dnia 19 listopada 2009 r. 
Kolejna zmiana zaproponowana w projekcie uchwały dot. uregulowania kwestii usprawiedliwień 
nieobecności radnych na sesjach i posiedzeniach komisji rady. W obecnym stanie prawnym (§ 83 
statutu Dzierżoniowa, uchwała Nr XLIX/305/09) nie uszczegółowiono w jakich sytuacjach radny 
może usprawiedliwić swoją nieobecność na sesjach lub posiedzeniach komisjach. Decyzja 
(uznaniowa) należała do przewodniczącego rady lub przewodniczącego komisji. 
Od roku 2000 określony w uchwale procent diety radnych był niezmienny. Zmianie ulegała 
jedynie wartość kwoty bazowej (ok. 2% rocznie), od której diety były naliczane. 
Od 2007 roku kwota bazowa od której nalicza się określony w uchwale procent diety radnych 
ustala się w wysokości niezmiennej (1987,27 zł). W przedstawianym projekcie uchwały, biorąc 
pod uwagę, że od roku 2007 średnie przeciętne wynagrodzenie w Polsce wzrosło o 35,5%, a płaca 
minimalna o 87%, proponuje się zwiększenie o 10% diety radnych. 

W orzecznictwie wskazano, że diety przysługują radnym wyłącznie za pracę w radzie gminy 
(Wyrok NSA z dnia 18 czerwca 2001 r. IISA 273/01, LEX nr 82656). Powołując się na ww. wyrok 
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zdaniem wnioskodawców każda nieobecność radnych powinna pomniejszać kwotę przyznanych 
mu w danym miesiącu diet. I bez znaczenia powinno być, czy jest to nieobecność 
usprawiedliwiona czy też nie, gdyż diety mają innych charakter prawny niż wynagrodzenie za 
pracę. 

Biorąc powyższe pod uwagę, proponuje się jasno określić zasadę kiedy mogłaby być 
usprawiedliwiona nieobecność radnego podczas sesji lub posiedzeń komisji, poprzez dodanie 
zapisu § 5: 

§ 5. Wyłączną podstawę do usprawiedliwienia nieobecności radnego na sesji Rady Miejskiej 
Dzierżoniowa lub posiedzeniu komisji Rady Miejskiej Dzierżoniowa stanowi wykonywanie 
czynności wynikających z pełnienia mandatu radnego na pisemne polecenie 
Przewodniczącego Rady Miejskiej. 

W planie wydatków Dział 750, Rozdział 75022 § 3030 [różne wydatki na rzecz osób fizycznych] 
zaplanowano kwotę 350.000,00 zł - z czego 284.974,44 zł przeznaczone ma być na diety radnych 
w roku 2015, pozostała kwota dot. wydatków związanych z podróżami służbowymi. Zmiana 
uchwały spowoduje, że na diety należy przeznaczyć kwotę: 326.707,24 zł. Nie ma zatem ryzyka 
braku środków na diety radnych w roku 2015. 
 
Prowadzący obrady Andrzej Darakiewicz otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
Opinii komisji stałych nie zgłoszono. 
Stanowisk klubów radnych nie zgłoszono. 
Nikt z radnych nie zapisał się ani nie zgłosił do zabrania głosu. 
Prowadzący obrady Andrzej Darakiewicz zamknął dyskusję i poddał pod głosowanie projekt 
uchwały. Rada Miejska Dzierżoniowa w obecności 21 radnych większością 21 głosów- Za, przy 
braku głosów przeciwnych oraz braku głosów wstrzymujących podjęła uchwałę Nr V/25/15, która 
stanowi  załącznik nr 17. 
 

5) projekt nr 27 - w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego obszaru położonego po wschodniej stronie ul. Złotej 
przy granicy Dzierżoniowa z Włókami" – załącznik nr 18. 

Przewodniczący poprosił pana Alberta Blacharza zastępcę burmistrza o przedstawienie 
uzasadnienia do projektu nr 27. Z uzasadnienia, które stanowi – załącznik nr 19 wynika, że 
przedkładany projekt uchwały dotyczy przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego obszaru położonego po wschodniej stronie ulicy Złotej, przy 
granicy Dzierżoniowa z Włókami. Podjęcie uchwały umożliwia rozpoczęcie procedury 
planistycznej w celu sporządzenia planu miejscowego. 
Wskazany obszar obejmuje około 30 ha terenów niezabudowanych, w większości użytkowanych 
rolniczo. W 10% jest zadrzewiony, z nieużytkowaną strzelnicą. Tereny prywatne zajmują 25% 
powierzchni obszaru a tereny Gminy 75%. Obszar ten nie posiada obowiązującego planu 
zagospodarowania przestrzennego, natomiast w „Studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego Dzierżoniowa” został przewidziany pod użytkowanie rolnicze, 
z zastrzeżeniem: „maksymalne ograniczanie zabudowy rozproszonej”. W związku z brakiem planu 
miejscowego jeden z właścicieli terenu położonego przy ulicy Złotej poczynił starania o realizację 
zabudowy zagrodowej (dom mieszkalny plus budynek gospodarczy) w drodze decyzji o 
warunkach zabudowy, ponieważ nie wymaga to spełnienia zasady „dobrego sąsiedztwa”. Brak 
planu miejscowego zagraża jednak powstaniem niekorzystnego dla miasta zjawiska „rozlewania” 
zabudowy poza określony w „Studium” obszar zurbanizowany, zarówno na wskazanym obszarze 
jak i na innych terenach rolnych nie objętych planami, w tym również na terenach w dolinie 
Piławy w południowo-wschodniej części miasta, wyznaczonych w „Studium” jako rezerwa dla 



9 

 

przyszłego zorganizowania systemu zabezpieczeń przeciwpowodziowych. Istotny jest również 
fakt, że na terenie miasta znajduje się około 110 ha terenów przeznaczonych w planach 
miejscowych pod zabudowę jednorodzinną, z których znaczna część to własność Gminy. Te 
tereny powinny być w pierwszej kolejności sukcesywnie uzbrajane i zabudowywane. Inaczej 
stracą na atrakcyjności a Gmina dochody. W związku z tym, aby zapewnić uporządkowany rozwój 
przestrzenny miasta należy sporządzić plan miejscowy, w którym ustalone zostanie przeznaczenie 
terenów zgodne ze „Studium” (w planie możliwe jest również ustalenie przeznaczenia pod ww. 
zabudowę zagrodową). Plan, jako akt prawa miejscowego, zapobiegnie chaotycznemu 
powstawaniu zabudowy rozproszonej. 
Szacunkowy koszt sporządzenia planu – ok. 20.000 zł. Rozpoczęcie i zakończenie prac planuje się 
w br. W budżecie na rok 2015 zostały zarezerwowane środki finansowe na ten cel. 
Prowadzący obrady Andrzej Darakiewicz otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
Opnie komisji stałych: 

 W imieniu komisji Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego przewodniczący Ireneusz 
Żygadło – opinia pozytywna 

 W imieniu komisji Rozwoju Gospodarczego Miasta przewodniczący Bolesław Stokłosa – opinia 
pozytywna 

Stanowisk klubów radnych nie zgłoszono. 
Nikt z radnych nie zapisał się ani nie zgłosił do zabrania głosu. 
Prowadzący obrady Andrzej Darakiewicz zamknął dyskusję i poddał pod głosowanie projekt 
uchwały. Rada Miejska Dzierżoniowa w obecności 21 radnych większością 21 głosów- Za, przy 
braku głosów przeciwnych oraz braku głosów wstrzymujących podjęła uchwałę Nr V/26/15, która 
stanowi  załącznik nr 20. 
 

6) projekt nr 28 – w sprawie dokonania zmiany budżetu miasta na 2015 rok – załącznik nr 
21. 

Uzasadnienie, które stanowi – załącznik nr 22 przedstawił burmistrz Dariusz Kucharski.  
Zmiany  w budżecie miasta na 2015 rok polegają na: 
Zwiększeniu wydatki Budżetu Miasta o kwotę 1 308 200 zł w tym : 
zadania inwestycyjne 
a) o 1 300 000 zł w związku z wprowadzeniem nowego zadania inwestycyjnego pn. Rozbudowa 
ogólnodostępnej infrastruktury sportowej przy ul. Sikorskiego. Wniosek na dofinansowanie tego 
zadania z Programu Rozwoju Bazy Sportowej Województwa Dolnośląskiego na lata 2015-2017 
złożyliśmy w styczniu br. Możliwa wysokość dofinansowania wynosi do 33% kosztów 
kwalifikowanych. Oczekujemy na decyzję w tej sprawie. Mając na uwadze oczekiwania 
mieszkańców dotyczące zagospodarowania terenu dla potrzeb rekreacji dla dzieci i osób 
dorosłych wprowadza się powyższe zadanie do budżetu na 2015r. Zakres inwestycji będzie 
obejmował: 
- wykonanie placu zabaw dla dzieci młodszych (dostawa i montaż na placu zabaw 13szt. urządzeń 
zabawowych o konstrukcji metalowej pokrytej wykładziną poliuretanową. Wszystkie 
wypełnienia, daszki, siedziska, bariery itp. wykonane z tworzywa kolorowego HDPE. 
Zamontowanie betonowych sześciokątnych koszy na śmieci w ilości 4szt. Zamontowanie ławek w 
ilości 16 szt. z siedziskami drewnianymi i z oparciami. Ławki osadzone trwale w gruncie przez 
zabetonowanie nóżek. Wykonanie nawierzchni poliuretanowej z płytek grubości 40mm wraz z 
podbudową oraz drenażem dla potrzeb odwodnienia. Budowa stalowego systemowego 
ogrodzenia o wysokości od 100cm do 120cm. 
- wykonanie placu zabaw dla dzieci starszych (dostawa i montaż na placu zabaw 16szt. urządzeń 
zabawowych o konstrukcji metalowej pokrytej wykładziną poliuretanową. Wszystkie 
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wypełnienia, daszki, bariery, siedziska itp. wykonane z kolorowego tworzywa HDPE. 
Zamontowanie betonowych sześciokątnych koszy na śmieci w ilości 4szt. oraz 12 szt. ławek (bez 
oparcia) z siedziskami drewnianymi. Ławki osadzone trwale w gruncie przez zabetonowanie 
nóżek. W obrębie urządzeń ułożenie nawierzchni sypkiej z piasku drobnoziarnistego grubości 
min. 30cm. Pozostała część nawierzchni placu zabaw o nawierzchni trawiastej. 
Budowa stalowego systemowego ogrodzenia o wysokości od 100cm do 120cm). 
- wykonanie placu rekreacyjnego dla dorosłych „FITNES” (dostawa i montaż 18szt. urządzeń 
wykonanych ze stali i z elementów z tworzywa HDPE. Całość konstrukcji stalowej zabezpieczona 
antykorozyjnie i malowana farbą wierzchniego krycia. Każde urządzenie oznakowane instrukcją 
korzystania z niego. Zamontowanie sześciokątnych koszy na śmieci w ilości 2szt. Zamontowanie 
12szt. ławek (bez oparcia) z siedziskami drewnianymi. Ławki będą osadzone trwale w gruncie 
przez zabetonowanie nóżek. Wykonanie nawierzchni poliuretanowej z płytek grubości 40mm 
wraz z podbudową oraz wykonanie drenażu dla potrzeb odwodnienia placu FITNES). 
b) o 8 200 zł związku z wprowadzeniem nowego zadania inwestycyjnego Zakup lunety na wieżę 
widokową Ratusza. Luneta na wieży widokowej zwiększy atrakcyjność miejsca i może przyczynić 
się do większej liczby osób korzystających z usług dzierżoniowskiego Centrum Informacji 
Turystycznej. Ze względu na rozpoczynający się z początkiem marca sezon turystyczny istotna jest 
realizacja zamówienia przed tym terminem. 
4) Zmniejsza się wydatki Budżetu Miasta o kwotę 1 308 200 zł w tym: 
zadania bieżące 
a) 8 200 zł w związku z przesunięciami pomiędzy paragrafami klasyfikacji budżetowej 
obejmującymi wydatki Wydziału Promocji. 
zadania inwestycyjne 
b) 1 000 000 zł w zadaniu inwestycyjnym pn. Przebudowa ul. Piłsudskiego w Dzierżoniowie - drogi 
gminnej nr 117087D integracyjnej z drogami wojewódzkimi numer 383, 382 oraz 384 ze względu 
na powstałe oszczędności po przeprowadzonych zamówieniach publicznych. 
c) o 300 000 zł w zadaniu inwestycyjnym pn. Budowa budynku mieszkalnego wielorodzinnego 
komunalnego przy ul. Zachodniej. Zadanie zaplanowano do realizacji w latach 2015-2016. Z uwagi 
na możliwość wykonania tego zadania w latach przyszłych, w ramach części zaplanowanych 
środków na tę inwestycję zostanie wykonana budowa obiektów rekreacyjnych przy ul. 
Sikorskiego. 
 
Prowadzący obrady Andrzej Darakiewicz otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
Opnie komisji stałych: 
- W imieniu komisji Budżetu i Finansów przewodniczący Bolesław Wilkos – opinia pozytywna 

 W imieniu komisji Rozwoju Gospodarczego Miasta przewodniczący Bolesław Stokłosa – opinia 
pozytywna 

 W imieniu komisji Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego przewodniczący Ireneusz 
Żygadło – opinia pozytywna 

 W imieniu komisji Edukacji i Spraw Społecznych przewodnicząca Dorota Pieszczuch – opinia 
pozytywna 

 W imieniu komisji Rewizyjnej przewodnicząca Grażyna Juraszek – opinia pozytywna 
Stanowisk klubów radnych nie zgłoszono. 
Nikt z radnych nie zapisał się ani nie zgłosił do zabrania głosu. 
Prowadzący obrady Andrzej Darakiewicz zamknął dyskusję i poddał pod głosowanie projekt 
uchwały. Rada Miejska Dzierżoniowa w obecności 21 radnych większością 21 głosów- Za, przy 
braku głosów przeciwnych oraz braku głosów wstrzymujących podjęła uchwałę Nr V/27/15, która 
stanowi  załącznik nr 23. 
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7) projekt nr 29 – w sprawie dokonania zmiany w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy 

Miejskiej Dzierżoniów – załącznik nr 24. 
Uzasadnienie, które stanowi – załącznik nr 25 przedstawił burmistrz Dariusz Kucharski. Zmiany 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Dzierżoniów dokonuje się w następujący 
sposób: 
1) dostosowuje się wartości ujęte w Wieloletniej Prognozie Finansowej (załącznik nr 1) dla roku 
2015 do aktualnej korekty budżetu; 
2) w załączniku nr 2 do Wieloletniej Prognozy Finansowej zmianie ulegają limity wydatków oraz 
zobowiązań w związku dokonaniem zmian limitów wydatków w przedsięwzięciach wymienionych 
w objaśnieniach do WPF. 
W związku z korektą wydatków majątkowych obejmujących przedsięwzięciach zmianie ulega 
limit wydatków na 2015 r. oraz limit zobowiązań. 
 
Prowadzący obrady Andrzej Darakiewicz otworzył dyskusję nad projektem uchwały.  
Opnie komisji stałych: 
- W imieniu komisji Budżetu i Finansów przewodniczący Bolesław Wilkos – opinia pozytywna 

 W imieniu komisji Rewizyjnej przewodnicząca Grażyna Juraszek – opinia pozytywna 

 W imieniu komisji Rozwoju Gospodarczego Miasta przewodniczący Bolesław Stokłosa – opinia 
pozytywna 

 W imieniu komisji Edukacji i Spraw Społecznych przewodnicząca Dorota Pieszczuch – opinia 
pozytywna 

 W imieniu komisji Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego przewodniczący Ireneusz 
Żygadło – opinia pozytywna 

Stanowisk klubów radnych nie zgłoszono. 
Nikt z radnych nie zapisał się ani nie zgłosił do zabrania głosu. 
Prowadzący obrady Andrzej Darakiewicz zamknął dyskusję i poddał pod głosowanie projekt 
uchwały. Rada Miejska Dzierżoniowa w obecności 21 radnych większością 21 głosów- Za, przy 
braku głosów przeciwnych oraz braku głosów wstrzymujących podjęła uchwałę Nr V/28/15, która 
stanowi  załącznik nr 26. 
 

5. Przedstawienie sprawozdania z realizacji Programu Samorządowej Szkoły 
Środowiskowej II w 2014 roku. 

W materiałach na sesję radni otrzymali sprawozdanie z realizacji Programu Samorządowej Szkoły 
Środowiskowej II w 2014 roku.- załącznik nr 27. Uwag i pytań nikt z radnych nie zgłosił. 
 

6. Przedstawienie sprawozdania z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli w 2014 r. 
na poszczególnych stopniach awansu zawodowego w szkołach i placówkach 
prowadzonych przez Gminę Miejską Dzierżoniów. 

W materiałach na sesję radni otrzymali sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń 
nauczycieli w 2014 r. na poszczególnych stopniach awansu zawodowego w szkołach i placówkach 
prowadzonych przez Gminę Miejską Dzierżoniów - załącznik nr 28. Uwag i pytań nikt z radnych 
nie zgłosił. 
 
 
 

7. Przedstawienie sprawozdania z pracy Burmistrza w okresie międzysesyjnym. 
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W materiałach na sesję radni otrzymali sprawozdanie z pracy Burmistrza.- załącznik nr 29. Uwag i 
pytań nikt z radnych nie zgłosił. 

 
8. Interpelacje i zapytania radnych. 

Do głosu nikt się nie zapisał ani nie zgłosił. 
 

9. Wolne wnioski i informacje. 
Przewodniczący obrad Andrzej Darakiewicz w tym punkcie odczytał pisma skierowane do rady do 
wiadomości: 

1) Pismo z kancelarii Sejmu w sprawie Apelu nr 1/2015 z dnia 26 stycznia 2015 r. w 
sprawie podjęcia inicjatywy legislacyjnej mającej na celu zmianę ustawy o 
ochronie  gruntów rolnych i leśnych w zakresie wyłączenia gruntów z produksji 
rolniczej i leśnej , którego kopia stanowi – załącznik nr 30  

2) Pismo Generalnej Dyrekcji Dróg Karjowych i i Autostrad dot. drogi ekspresowej S8 
na odcinku Wrocław - Kłodzko stanowi – załącznik nr 31 

A następnie zaprosił radnych Klubu Nowoczesny Dzierżoniów po zamknięciu sesji na spotkanie do 
burmistrza. 

10. Zamknięcie sesji. 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad przewodniczący obrad Marian Andrzej Darakiewicz 
zamknął 5 sesję Rady Miejskiej Dzierżoniowa o godz. 10:00 i przypomniał, że o godz. 11:00 
rozpoczyna się obowiązkowe szkolenie radnych. 

Protokołowała: Agnieszka Janas, kierownik Kancelarii Rady Miejskiej  
 
       Wiceprzewodniczący Rady 
 
       Marian Andrzej Darakiewicz 
 
 


